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 Wacław Szewczyk rodzi się 28 października 1920 roku w Popielawach, jako 

pierworodny syn Jakuba Szewczyka, czynnego członka Polskiej Organizacji Wojskowej ps. 

„Rozwój”, uczestnika walk o niepodległość Polski na froncie polsko – ukraińskim i polsko – 

bolszewickim oraz Anny z domu Sońta. Za zasługi dla odzyskania niepodległości Jakub 

Szewczyk pozyskuje z parcelacji kilka mórg ziemi w kolonii Rokiciny, gdzie rodzina 

przeprowadza się oraz intratną pracę wartownika w Głównej Składnicy Uzbrojenia w 

Regnach1.  

  W 1927 roku Wacław podejmuje naukę w szkole powszechnej w Rokicinach, którą 

kończy w 1934. Następnie rozpoczyna naukę w gimnazjum, gdzie wstępuje do harcerstwa, a 

później w liceum humanistycznym w Tomaszowie Mazowieckim przy ulicy Pilicznej (dziś 

Mościckiego). Edukację przerywa mu wybuch drugiej wojny światowej, dlatego drugą klasę 

liceum kończy już na tajnych kompletach i zdaje dużą maturę2. 

W 1940 roku ojciec Wacława, Jakub, jako były podoficer w stopniu sierżanta zostaje 

mianowany komendantem rejonu Popielawy Związku Walki Zbrojnej i przyjmuje pseudonim 

„Głowacki”. Również Wacław angażuje się w podziemiu, początkowo, jako łącznik między 

rejonem Popielawy, a komendą obwodu Tomaszów, a później wraz z kolegami: Ignacym 

Kiełbasińskim i Tadeuszem Klechą w miejskim patrolu dywersyjnym. Często w tym okresie 

spotykają się i kwaterują w mieszkaniu Haliny Lambert na ul. Warszawskiej 203.  

                                                           
1 Centralne Archiwum Wojskowe – Wojskowe Biuro Historyczne, MN 16.03.33, Jakub Szewczyk; APPTM, 

Zespół: 49/22/0 Akta Gminy Łaznów z siedzibą w Rokicinach, sygn. 225, Księga ludności stałej wsi Popielawy 

gminy Łaznów, t. I, k. 188. 
2 APPTM, Zespół: 49/499/0 I Liceum Ogólnokształcące im. Jarosława Dąbrowskiego w Tomaszowie 

Mazowieckim, sygn. 103, Zaświadczenia o uczęszczaniu na tajne komplety klas gimnazjalnych i licealnych cz. 

II, zaśw. Nr 502. 
3 Instytut Pamięci Narodowej Oddział we Wrocławiu (dalej: IPN Wr) 024/5741, Teczka ewidencyjna dot. 

Szewczyk Jakub, imię ojca: Maciej, ur. 18-07-1894 r. Materiały operacyjne dot. byłego żołnierza Armii Krajowej 

z okolic Tomaszowa Mazowieckiego (zapewne komendanta placówki AK we wsi Popielawy), k. 6 – 15;  IPN Ld 

https://szukajwarchiwach.pl/49/499/0
https://szukajwarchiwach.pl/49/499/0
https://szukajwarchiwach.pl/49/499/0/-/103?q=tajne+komplety+XARCHro:49&wynik=2&rpp=15&page=1#tabJednostka


 

Wacław Szewczyk w harcerskim mundurze  

(zbiory prywatne Jana Jakuba Kolskiego) 

 25 marca 1943 roku Jakub Szewczyk zostaje aresztowany przez tomaszowskie gestapo 

i po intensywnym śledztwie w siedzibie na Zapiecku zesłany na początku czerwca do obozu w 

Oświęcimiu, a w kwietniu 1944 roku przeniesiony do obozu w Buchenwaldzie. Po 

aresztowaniu ojca, Wacław zaczyna się ukrywać na terenie Tomaszowa Mazowieckiego4.  

We wrześniu, jako „spalony” na terenie miasta, zostaje skierowany przez lokalne 

dowództwo AK do pierwszego w Inspektoracie Piotrkowskim oddziału partyzanckiego Armii 

Krajowej pod dowództwem plut. Mariana Tarkowskiego ps. „Trojan”. Trafia do niego wraz ze 

                                                           
Pf 10/660, Materiały PUBP w Brzezinach dotyczące członków organizacji niepodległościowych na terenie 

powiatu brzezińskiego z lat 1946-1953, k. 199;  APPTM, Zespół: 49/282/0 Związek Uczestników Walki 

Zbrojnej o Niepodległość i Demokrację Oddział w Tomaszowie Mazowieckim, sygn. 1, Zaświadczenia,  

upoważnienia inne itp. 1945 – 1947, k. 379.   
4 www. straty.pl/baza-programu, Szewczyk Jakub;  www.auschwitz.org/muzeum/informacja-o-wiezniach, 

Szewczyk Jakub (numer więźniarski: 123423).  



swoim dobrym kolegą Tadeuszem Klechą oraz pochodzącym z Rzeczkowa Janem Koprem 15 

września 1943 roku, podczas kwaterowania oddziału w gajówce Gazomka pod Piotrkowem 

Trybunalskim. W oddziale przyjmuje pseudonim „Odrowąż”. 

 

Jakub i Wacław Szewczykowie (od lewej) w Popielawach 

(zbiory prywatne Jana Jakuba Kolskiego) 

Po reorganizacji oddziału w dniu 2 października i zmianie dowódcy na ppor. Witolda 

Kucharskiego ps. „Wicher”, Wacław zostaje mianowany dowódcą czwartego patrolu. 16 

października uczestniczy wraz z całym oddziałem w rozbiciu obozu Baudienstu w 

Ciebłowicach Dużych koło Tomaszowa Mazowieckiego. To właśnie „Odrowąż” wyciąga 

śpiącego już komendanta obozu, oberinspektora Georga Fischera z kwatery w domu Kajetana 

Piechny i jako odpowiedzialnego za śmierć jednego z młodych Polaków, na placu apelowym 

w obecności wszystkich junaków, osobiście rozstrzeliwuje. Do końca 1943 roku Wacław bierze 

udział we wszystkich akcjach i potyczkach swojego oddziału w Ręcznie, Mierzynie, Małych 

Końskich i Srocku. 24 grudnia 1943 roku rano, ppor. „Wicher” rozformowuje oddział 

zwalniając wszystkich partyzantów na urlop świąteczny do własnych domów. Wacław 

Szewczyk ps. „Odrowąż” oraz Tadeusz Klecha ps. „Żegota”, jako „spaleni” w miejscach 

swojego zamieszkania zostają zaproszeni przez Jana Kopra ps. „Rebus” do jego rodzinnego 

domu w Rzeczkowie. Święta spędzają radośnie i 27 grudnia wyjeżdżają bryczką z sąsiadem 

„Rebusa” na punkt koncentracji oddziału w Mokrych. Na szosie piotrkowskiej za Proszeniami 

niespodziewanie natykają się na kilkuosobowy patrol żandarmów niemieckich. Wywiązuje się 

strzelanina w wyniku której „Rebus” zostaje ciężko ranny w brzuch. Udaje im się w trójkę 

odskoczyć do pobliskiego lasu, jednak żandarmi widząc, że jeden z nich jest ranny ruszają za 

 



nimi w pościg. Koper z powodu ubytku dużej ilości krwi, co chwilę traci przytomność i nie jest 

w stanie kontynuować marszu. Pod Lubiaszowem partyzanci spotykają robotników leśnych, 

którzy ukrywają rannego pod stertą ściętych gałęzi. „Odrowąż” z „Żegotą” zabierają jego broń 

i ostrzeliwując się próbują odciągnąć żandarmów od miejsca ukrycia kolegi, jednak Niemcy 

idąc pozostawionym na śniegu krwawym śladem odkrywają miejsce ukrycia rannego i zabijają 

go. Pozostała dwójka wieczorem dociera do Barkowic Mokrych i załamana zdaję relację z 

zaistniałych wydarzeń dowódcy ppor. „Wichrowi”.   

 12 lutego 1944 roku Wacław Szewczyk wraz z dziewięcioma innymi partyzantami z 

oddziału „Wicher” zostaje oddelegowany do kolejnego tworzonego w Inspektoracie 

Piotrkowskim partyzanckiego oddziału „Grom”. Oddział ten pod dowództwem ppor. Czesława 

Mazura ps. „Grom” ma składać się właśnie z oddelegowanych doświadczonych partyzantów z 

oddziałów „Wicher” i „Burza” oraz dywersantów z rejonu Gorzkowic i Ręczna. W tym 

oddziale Wacław także zostaje dowódcą drużyny. 

 22 lutego, podczas akcji rekwizycyjnej w niemieckim majątku w Bujnach pod 

Piotrkowem Trybunalskim ppor. Mazur zostaje ranny. Podczas koncentracji oddziałów 

„Wicher” i „Grom” w dniu 27 lutego we wsi Koło, szef łódzkiego Kedywu kpt. Adam Trybus 

ps. „Gaj” wyznacza ppor. Aleksandra Arkuszyńskiego ps. „Maj” na nowego dowódcę oddziału 

„Grom”. Obydwa oddziały 28 lutego biorą udział w całodziennej krwawej bitwie z oddziałami 

niemieckimi, rozgrywającej się na przestrzeni prawie trzydziestu kilometrów, a 

zapoczątkowanej zaskoczeniem partyzantów przez niemiecką żandarmerię podczas 

kwaterowania w gajówce Gazomka. 

 Do czasu sformowania 25 pp AK Wacław bierze udział w ramach oddziału „Grom” we 

wszystkich jago akcjach: 23 marca na żandarmów niemieckich pod Kolonią Bartodzieje, 15 

maja w nieudanej akcji na obóz Baudienstu pod Kaletnikiem, 26 maja w Petrykozach, 15 lipca 

na obóz Baudienstu pod Jastrzębiem i 18 lipca na żandarmów pod Rożenkiem. Wacław 

specjalizuje się w obsłudze zrzutowego granatnika przeciwpancernego PIAT, robiąc z niego w 

czasie tych akcji dobry użytek. 1 sierpnia 1944 roku oddział „Grom” pod dowództwem „Maja” 

wchodzi, jako pluton w skład formowanego 25 pp AK, w kompani por. Witolda Kucharskiego 

ps. „Wicher”. „Odrowąż” nadal pełni w nim dowództwo nad jedną z drużyn. Już w ramach 

pułku pluton Arkuszyńskiego, 12 sierpnia, przeprowadza akcję na kolonistów niemieckich w 

Kolonii Jawor, gdzie Wacław również obsługuje PIAT-a. Podczas wymiany ognia z 

uzbrojonymi kolonistami ginie, ściągnięty przez Szewczyka do oddziału mieszkaniec jego 

rodzinnej wsi Popielaw, Mieczysław Sońta ps. „Ryś”. Do końca października Wacław 

uczestniczy we wszystkich bojach i potyczkach 25 pp. 31 października pluton Arkuszyńskiego 

i pluton Mieczysława Drabika ps. „Konrad” zostają wysłane w lasy lubieńskie po zrzutową 

amunicję i dlatego nie uczestniczą w rozbiciu pułku pod Wincentowem. Po powrocie za Pilicę, 

w połowie listopada, świetnie dozbrojone plutony „Maja” i „Konrada” dołączają w Borowcu 

do działającego w rejonie rzeki Czarnej, po rozformowaniu pułku, zgrupowania por. 

Kazimierza Załęskiego ps. „Bończa”. Po podziale, w końcu listopada w lasach błogieńskich, 

zgrupowania na trzy mniejsze oddziały, grupa pod dowództwem Aleksandra Arkuszyńskiego, 

w której jest również Wacław Szewczyk odchodzi na południe i do połowy grudnia operuje w 

okolicach wsi Dębowa Góra, Borowiec, Aleksandrów, Zarzęcin, Taraska. Z powodu zagrożenia 



przez wciąż napływające na ten teren niemieckie jednostki przyfrontowe oraz zmęczenie i 

choroby partyzantów, „Maj” po naradzie z drużynowymi postanawia w połowie grudnia 

rozpuścić na kilka dni oddział. Rozformowanie oddziału i zdanie przez partyzantów broni 

następuje w gospodarstwie Salamagi we wsi Kotuszów. „Maj” wyznacza miejsce i datę 

powtórnego zebrania się oddziału po świętach Bożego Narodzenia5.  

 

Wacław Szewczyk ps. "Odrowąż" - okres okupacji niemieckiej 

(zbiory prywatne Jana Jakuba Kolskiego) 

 27 grudnia wieczorem w domku leśniczego obok majątku Piła nad rzeką Czarną na 

rozkaz „Maja” zaczynają zbierać się partyzanci z jego oddziału. Przybywają z melin: Wacław 

Szewczyk ps. „Odrowąż”, Czesław Ćwieluch ps. „Dąb”, Jan Bukowski ps. „Śrubka”, Jan Skóra 

ps. „Jastrząb”, Dionizy Nejman ps. „Jaskółka”, Witold Dziubalski ps. „Orkusz”, Józef 

                                                           
5 A. Arkuszyński „Maj”, „Przeciw dwóm wrogom”, Łódź 1995, s. 116 – 124, 152 – 155, 158 – 159, 216 – 217, 

219 – 226;  W. Kucharski „Wicher”, „Pierwsi wśród dzielnych – dziennik sprawozdawczy Witolda 

Kucharskiego „Wichra””, maszynopis, Gdynia 1990;  s. 50, 78 – 81, 125 – 129, 153 - 175 



Romanowski ps. „Orfan”, Stefan Kasprzyk ps. „Smyk”, Stefan Papiernik ps. „Sosna”, NN ps. 

„Pietrek”, NN ps. „Sowa” oraz Rosjanin NN ps. „Józik”. W sumie dwunastu partyzantów 

rozkłada się na podłodze w izbie w oczekiwaniu na przybycie dowódcy, gdy nagle rozpętuje 

się wokół piekło. Chałupa zostaje ostrzelana i obrzucona granatami w wyniku czego ginie 

siedzący przy stole jej gospodarz. Po tym do izby wpadają uzbrojeni żołnierze SS-Galizien i 

pod lufami karabinów wiążą bezbronnych partyzantów. W oczekiwaniu na pojawienie się 

dowódcy „Maja”, przetrzymują skrępowanych na podłodze jeńców do następnego dnia. Jako, 

że „Maj”, w porę zaalarmowany wystrzałami, nie pojawia się w leśniczówce, rano 

przeprowadzają wszystkich do pobliskiego Paradyża, gdzie pod strażą zamykają ich w składzie 

węgla. Stąd, 29 grudnia przewożą partyzantów podwodami do Opoczna i wieczorem osadzają 

w celach tutejszego gestapo. Po ciężkich przesłuchaniach, kilka dni po Nowym Roku wszyscy 

zatrzymani zostają przewiezieni ciężarówkami przez Inowłódz i Spałę do Tomaszowa i 

zamknięci w więzieniu przy ulicy Św. Antoniego. Tutaj spotykają wielu innych aresztowanych 

partyzantów z 25 pp AK. 16 stycznia wieczorem podczas apelu komendant więzienia Maks 

Bengsch, oznajmia więźniom, że wkrótce Tomaszów będzie zajęty przez wojska sowieckie, 

mają więc spokojnie siedzieć w celach i czekać na ich nadejście. Już po północy 17 stycznia, 

po porozumieniu się z jeńcami z innych cel, podporucznik Jan Matecki ps. „Grom” nożycami 

otrzymanymi od krawca wywierca otwór obok zamka w drzwiach swojej celi i z kilkoma 

współwięźniami wydostaje się na korytarz. Po stwierdzeniu, że na wartowni nie ma już nikogo, 

ponieważ Niemcy uciekli, zabierają klucze i uwalniają pozostałych więźniów, po czym 

wszyscy wychodzą na ulicę Polną i rozpraszają w różnych kierunkach.  

Po wkroczeniu do Tomaszowa wojsk sowieckich Wacław Szewczyk utrzymuje 

kontakty z kolegami z partyzantki, jednak nie angażuje się bezpośrednio w działalność 

niepodległościową. Zapewne związane jest to z koniecznością opieki, do czasu powrotu ojca z 

obozu w Buchenwaldzie, nad matką i siostrą, które ściąga do Tomaszowa, zamieszkując 

początkowo na ulicy Bożniczej 14. W połowie lipca przewozi spod Trzebiatowa ciało 

rozstrzelanego przez ppor. Mariana Kubiaka ps. „Babinicz” swojego najlepszego kolegi z 

okresu partyzantki Tadeusza Klechy ps. „Żegota” i uroczyście grzebie na cmentarzu w 

Tomaszowie przy ulicy Smutnej. Z powodu panującej w tym czasie ogólnej biedy zwraca się z 

podaniem do tomaszowskiego zarządu nowopowstałego Związku Uczestników Walki Zbrojnej 

o Niepodległość i Demokrację o przydział darmowej odzieży i bielizny. Po powrocie we 

wrześniu ojca, postanawia kontynuować naukę na Uniwersytecie Łódzkim. Dlatego też 1 

października 1945 roku składa podanie o przyjęcie na Wydział Prawno-Ekonomiczny tego 

uniwersytetu załączając świadectwo maturalne wydane przez Państwową Komisję 

Weryfikacyjną o numerze 502, metrykę urodzenia i trzy fotografie i zostaje przyjęty w poczet 

studentów. Już będąc w Łodzi ujawnia się przed Komisją Likwidacyjną, jako były partyzant 

Armii Krajowej. Wśród studentów Wacław spotyka wielu swoich znajomych z okresu 

partyzantki, z którymi często urządza wspólne imprezy, które przeważnie odbywają się na 

kwaterze byłego dowódcy Oddziału „Grom”, a obecnie również studenta uniwersytetu, 

Aleksandra Arkuszyńskiego ps. „Maj” przy ulicy Żwirki6.  

                                                           
6 APPTM, Zespół: 49/282/0 Związek Uczestników Walki Zbrojnej o Niepodległość i Demokrację Oddział w 

Tomaszowie Mazowieckim, sygn. 1, Zaświadczenia,  upoważnienia inne itp. 1945 – 1947, k. 51;  IPN Ld 6/30, 



 4 stycznia 1946 roku rodzina Szewczyków przenosi się na nowe miejsce zamieszkania, 

w aleje Wojska Polskiego 11 (dziś J. Piłsudskiego), gdzie ojciec Jakub otwiera sklep z 

pieczywem. Jako były komendant rejonu AK i osoba ustosunkowana negatywnie do 

komunistycznego ustroju pozostaje on pod stałą obserwacją miejskich służb bezpieczeństwa7. 

 

Jan Gałczyński ps. "Sęp" (zdjęcie z Archiwum IPN Łódź) 

 Prawdopodobnie także na początku 1946 roku Wacław, podczas studiów, nawiązuje 

kontakt z kierownictwem okręgu łódzkiego konspiracyjnej organizacji Wolność i Niezawisłość 

i po zaprzysiężeniu i awansie na stopień sierżanta, przyjmuje propozycję zorganizowania 

wojskowej placówki tej organizacji w obwodzie Tomaszów. Już w lutym, podczas pobytu w 

Tomaszowie spotyka się ze swoimi znajomymi z okresu okupacji z AK, Stanisławem Rżankiem 

                                                           
Akta w sprawie karnej przeciwko: Marcinkowicz Zbigniew, imię ojca: NN , data urodzenia: 10-08-1925 i inni 

oskarżeni m.in. o przynależność do nielegalnej organizacji "Wolność i Niezawisłość" (WIN) w Tomaszowie 

Mazowieckim, nielegalne posiadanie broni oraz napady rabunkowe z bronią w ręku na terenie powiatu 

brzezińskiego w okresie kwiecień-maj 1946 r., k. 373;  IPN Ld pf 10/557, Wykaz alfabetyczny członków AK, 

BCh, WiN, NSZ, SN i dezerterów WP ujawnionych w 1945 r. na terenie województwa łódzkiego, sporządzony w 

Sekcji II Wydziału "C" KMMO w Łodzi, poz. 552;   M. Kopa, A. Arkuszyński, H. Kępińska – Bazylewicz, 

„Dzieje 25. pp Armii Krajowej: geneza, struktura, działalność zbrojna, zaplecze, dramaty powojenne”, Łódź 

2001, s. 598;  A. Arkuszyński „Maj”, „Przeciw dwóm wrogom”, Łódź 1995, s. 273. 
7 APPTM, Zespół: Akta miasta Tomaszowa gr. III, sygn. III/3136, Szewczyk Jakub;  IPN Ld pf 10/660, 

Materiały PUBP w Brzezinach dotyczące członków organizacji niepodległościowych na terenie powiatu 

brzezińskiego z lat 1946-1953, k. 199. 



ps. „Graf”, Romanem Gostyńskim ps. „Indianin”, Franciszkiem Rysiem ps. „Szczupak”, 

Józefem Krzysztofikiem ps. „Majorek” i zwolnionym z nowym rokiem z Miejskiego Urzędu 

Bezpieczeństwa Publicznego za zatajenie przynależności do Armii Krajowej, Janem 

Gałczyńskim ps. „Sęp”, wciągając ich w struktury WiN-u. Jako że Wacław nadal studiuje i 

większość czasu przebywa w Łodzi, wyznacza na swojego zastępcę na teren miasta i 

jednocześnie na dowódcę patrolu miejskiego „Sępa”. Natomiast nad całością obwodu opiekę 

ma sprawować „Graf”. Do kwietnia Wacław wprowadza również w struktury WiN 

nieujawnionych członków z terenu Tomaszowa organizacji Wolność, Równość, Niepodległość 

(WRN), konspiracyjnej formy działania Polskiej Partii Socjalistycznej: Stefana 

Dziubałtowskiego ps. „Szary”, Józefa Promińskiego ps. „Zawierucha” i Stanisława Michalika 

ps. „Dobrzański”. Organizuje również placówki WiN-u w okolicach swojej rodzinnej wsi 

Popielaw pod dowództwem pochodzącego z Drzazgowej Woli Tadeusza Kubiaka i w Lubochni 

pod dowództwem Leona Gorzelaka8. 

W dniu 21 lutego 1946 były członek grupy Cyryla Przedbory, Tadeusz Niebieszczański, 

aresztowany pod koniec 1945 roku podczas zasadzki UB w Twardej, wraz z grupą więźniów 

przetrzymywanych w więzieniu w Końskich opracowuje plan ucieczki. Tego dnia, około 

godziny 17., podczas wypuszczania więźniów z cel do toalety rzucają się w kilku na strażnika 

Mariana Gulę odbierając mu broń, z której zabijają go, i klucze, którymi otwierają pozostałe 

cele i w pośpiechu z zabranymi kilkoma jednostkami broni opuszczają bezpiecznie więzienie. 

Kilkunastoosobowa grupa uciekinierów rozpoczyna działalność zbrojną w gminach Machory i 

Radoszyce, jednak po starciach z siłami pościgowymi opoczyńskiego i koneckiego MO i UB 

w dniu 23 lutego pod Ruszenicami i 26 kwietnia pod Jacentowem, w której ginie kilku jej 

członków, Niebieszczański podejmuje decyzję o powrocie w swoje rodzinne strony. Po 

przybyciu na początku marca do Olszewic, spotyka tu również ukrywającego się przed 

powtórnym aresztowanie przez UB Bolesława Rybaka. Razem podejmują decyzję o stworzeniu 

leśnego oddziału, który będzie walczył z postępującą sowietyzacją kraju oraz będzie 

schronieniem dla zagrożonych aresztowaniem przez komunistyczne władze. W założeniach 

Rybaka oddział ma być kontynuacją partyzantki Armii Krajowej z okresu okupacji niemieckiej. 

Od 20 marca, po dokooptowaniu byłego partyzanta NSZ, Andrzeja Przewoźniaka ps. „Cygan” 

z Modrzewka, rozpoczynają partyzancką działalność. Dowództwo nad grupą obejmuje Rybak 

zmieniając swój dotychczasowy pseudonim na „Słoń”, a główną kwaterą oddziału jest wieś 

Swolszewice, gdzie Rybak zna bardzo dobrze kilku gospodarzy. 4 kwietnia około północy z 

więzienia w Opocznie udaje się również uciec Cyrylowi Przedborze ps. „Zagadka” i 

Stanisławowi Jurze ps. „Bartosz” z Poświętnego. Po dotarciu w okolice Smardzewic kontaktują 

się oni z Rybakiem i także wstępują do jego oddziału. 6 kwietnia oddział przeprowadza swoją 

pierwszą akcję na kasę kopalni piasku w Białej Górze, z której zabierają 65 tysięcy złotych oraz 

dwie beczki benzyny. Kolejną akcję przeprowadzają 10 kwietnia na spółdzielnię w 

                                                           
8 IPN Ld pf 12/3427, Akta śledztwa przeciwko: Promiński Józef, imię ojca: Władysław, data urodzenia: 01-01-

1905 i inni, podejrzani o przynależność do Organizacji "Wolność i Niezawisłość (WiN)" oraz nielegalne 
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Jan, k. 90 – 91;  IPN Ld 014/115, Kwestionariusz ewidencyjny kryptonim "Druk": Gostyński Roman, imię ojca: 

Stanisław, data urodzenia: 28-02-1913, k. 24 – 48. 

https://pl.wikipedia.org/wiki/Polska_Partia_Socjalistyczna


Stanisławowie w gminie Golesze skąd wynoszą 25 kg cukru, 10 litrów wódki, 200 papierosów 

i różne artykuły żywnościowe. 14 kwietnia do oddziału trafiają kolejni partyzanci, Stanisław 

Zając ps. „Niedźwiedź” oraz Jan Sońta ps. „Dzik” z Żarnowicy. W pierwszej połowie kwietnia 

Wacław Szewczyk kontaktuje się z Bolesławem Rybakiem, próbując podporządkować oddział 

pod zwierzchnictwo WiN-u. Spotyka się to z odmową „Słonia”, który jednak przyrzeka 

współpracować i służyć wszelką pomocą członkom miejskiej organizacji. Na łączników 

między oddziałem a „Odrowążem” zostają wyznaczeni dwaj znani obydwóm młodzieńcy: 

Tadeusz Kołaczkowski z Brzustówki i Kazimierz Czaplicki ps. „Kot” z Nagórzyc9. 

Pod wprawną ręką organizatora, jakim jest Wacław Szewczyk, tomaszowska placówka 

WiN rozrasta się w szybkim tempie. W pierwszej połowie kwietnia zaprzysiężeni zostają 

kolejni członkowie: pracownicy Zarządu Miejskiego, bracia Stanisław i Kazimierz 

Wilamowscy, były strażnik aresztu Jan Dylewski z Kaczki, partyzant z oddziału „Błysk” 

Bolesław Czuryło, fryzjer Zygmunt Brzeski, wywiadowca miejskiego posterunku MO Henryk 

Kołodziejski oraz Jan Sterczewski z Remiszewic i Edward Reszylewski z Białaczowa. 20 

kwietnia 1946 roku Gałczyński wciąga do organizacji swojego znajomego z okresu pracy w 

tomaszowskim UB, podczas okupacji również członka WRN, a obecnie zwolnionego w stopniu 

chorążego z Ministerstwa Bezpieczeństwa Publicznego w Warszawie, Zbigniewa 

Marcinkowicza ps. „Garibaldi” oraz także zwolnionego z tomaszowskiego UB Wacława 

Kluska ps. „Zawisza”. Marcinkowicz natomiast werbuje do WiN-u swojego najlepszego kolegę 

z okresu działalności w WRN, także byłego funkcjonariusza UB, Kazimierza Chłudę ps. 

„Sosna”. W związku z tak szybkim rozwojem organizacji Wacław Szewczyk podejmuje 

decyzję o wykonaniu kilku akcji mających za zadanie zabezpieczenie finansowe jej dalszej 

działalności. Pierwszym celem ma być powiązany z komunistycznymi władzami bogaty 

tomaszowski kupiec Józef Kon. Plan napadu na jego mieszkanie opracowuje „Garibaldi”. 24 

kwietnia około godziny 20.30., pod kamienicą na ul. Św. Antoniego 14 zjawia się sześciu 

uzbrojonych w broń dostarczoną przez „Odrowąża” partyzantów. Jan Dylewski i Wacław 

Klusek pozostają na obstawie w bramie i na podwórku. Gałczyński z Gostyńskim obstawiają 

schody, natomiast do mieszkania Kona wchodzą umundurowani Marcinkowicz z Chłudą. Po 

okazaniu się nieważnymi, o czym domownicy nie wiedzą, legitymacjami UB, zabierają w 

                                                           
9 IPN Bu 0173/140, Charakterystyka Nr 199, nazwa organizacji: Wilk, dowódca: Tadeusz Bartosiak ps. Wilk, 

okres działalności: maj 1945 r. - 1947 r., obszar działalności: pow. Opoczno, Piotrków, Brzeziny, k. 11, 25;  IPN 

Ld pf 12/2250 t. 1,  Akta śledztwa przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł, data urodzenia: 17-12-1923 i 

inni, podejrzani o przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k. 10, 26, 43;  IPN Ld 6/29, Akta 
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o działalność w nielegalnej organizacji Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP) i napady rabunkowe z bronią w 

ręku na terenie powiatu piotrkowskiego i opoczyńskiego w okresie od września 1945 r. do czerwca 1946 r., k. 43, 

53, 58 – 59;   IPN Ld 6/30, Akta w sprawie karnej przeciwko: Marcinkowicz Zbigniew, imię ojca: NN , data 

urodzenia: 10-08-1925 i inni oskarżeni m.in. o przynależność do nielegalnej organizacji "Wolność i Niezawisłość" 

(WIN) w Tomaszowie Mazowieckim, nielegalne posiadanie broni oraz napady rabunkowe z bronią w ręku na 

terenie powiatu brzezińskiego w okresie kwiecień-maj 1946 r., k. 16;  IPN Ld pf 12/248, Akta śledztwa przeciwko: 

Zając Stanisław, imię ojca: Józefa, data urodzenia: 16-07-1926, podejrzany o nielegalne posiadanie broni palnej, 

k. 12; IPN Ki 013/938, Akta śledztwa w sprawie o przynależność do nielegalnej organizacji Konspiracyjne 

Wojsko Polskie prowadzonego przeciwko: Bolesław Rybak, imię ojca: Paweł, ur. 17-12-1923 rok i innym, k. 16, 

24;  IPN Ld 014/114, Sprawa ewidencyjno-obserwacyjna/sprawa operacyjnej obserwacji kryptonim "Kadra I" 

oraz kwestionariusz ewidencyjny kryptonim "Skromny": Gałczyński Jan, k. 91.    



worek trzy futra, garnitur, trzy marynarki, jednego lisa, dwa złote zegarki na rękę, tysiąc sztuk 

amerykańskich papierosów, aparat radiowy oraz 1700 złotych gotówki. Wszystkie te rzeczy 

zostają zawiezione do mieszkania Gostyńskiego i po kilku dniach sprzedane przez matki 

Marcinkowicza i Kluska w Lublinie, a pieniądze rozdzielone wśród członków organizacji. 

Następną akcję Szewczyk wyznacza na spółdzielnię w Popielawach. 2 maja wieczorem do 

Popielaw rowerami wyjeżdża Marcinkowicz wraz z Chłudą. Po spotkaniu z miejscowymi 

konspiratorami, Tadeuszem Kubiakiem, Janem Sterczewskim i Stanisławem Dziatczykiem 

razem zabierają nocą ze spółdzielni 35 kg mięsa, 20 litrów wódki, 600 sztuk papierosów, 

kilogram cukierków, 10 paczek sacharyny, pół kilograma pieprzu, kilka sztuk mydła i 11 500 

zł gotówki. Po podziale łupów z miejscowymi, Marcinkowicz, Chłuda i Sterczewski przywożą 

rowerami pozostałą część towarów, już nad ranem 3 maja, do mieszkania Bolesława Czuryły 

na ulicę Spalską. Kolejną akcją zleconą przez „Odrowąża” ma być pozyskanie broni dla 

organizacji. Na tę akcję Gałczyński wyznacza Marcinkowicza, Chłudę i Kluska. 5 maja po 

godzinie 23. Marcinkowicz uzbrojony w broń krótką, a Chłuda z Kluskiem w automaty MP 

wychodzą na ulicę św. Antoniego w kierunku Brzustówki. Już przy parku Rodego, natykają się 

na idącego ulicą Szkolną sowieckiego żołnierza, starszego lejtnanta Władimira Jaśkowa. 

Marcinkowicz po zbliżeniu się i wyciągnięciu pistoletu nakazuje mu podnieść ręce do góry, na 

co ten chwyta za swój pistolet, próbując strzelić w kierunku „Garibaldiego”, jednak 

Marcinkowicz jest szybszy i oddaje dwa celne strzały. Jednocześnie Chłuda i Klusek ze swoich 

automatów otwierają ogień w kierunku Sowieta, który pada martwy. W pośpiechu wyrywają 

mu z ręki pistolet oddalając się szybko z miejsca zdarzenia. Kolejna akcja zlecona przez 

Gałczyńskiego ma charakter porachunków rodzinnych. Prawdopodobnie 3 maja do 

tomaszowskiego WiN zostaje wciągnięty czynny funkcjonariusz miejskiego UB, znany 

„Odrowążowi” i „Sępowi” jeszcze z okresu okupacyjnej partyzantki w AK, Ignacy 

Kiełbasiński. Po rozmowie z nim Gałczyński, 6 maja około godziny 16., wysyła na rowerach 

Marcinkowicza, Kluska i Chłudę do kuzyna Kiełbasińskiego, Apolinarego, bogatego rolnika ze 

wsi Świniokierz w powiecie rawskim. Po przybyciu na miejsce i wejściu do domu 

konspiratorzy podają się za funkcjonariuszy UB, którzy przybyli na kontrolę. Okazuje się, że 

właściciel jest nieobecny, ponieważ wyjechał do Tomaszowa w celu zakupu maszyny rolniczej 

i powróci dopiero następnego dnia. Postanawiają więc u niego przenocować i dopiero rano 

przeprowadzają w mieszkaniu rewizję, zabierając 7 tysięcy złotych i opieczętowując gabinet 

Kiełbasińskiego. Bratu gospodarza nakazują po wszelkie informacje zgłosić się do szefa UB w 

Rawie Mazowieckiej, por. Sokołowskiego, po czym powracają do Tomaszowa10. 
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Zbigniew Marcinkowicz ps. "Garibaldi" 

(zdjęcie z Archiwum IPN Łódź) 

 Tymczasem leśny oddział „Słonia” do końca kwietnia rozrasta się, przyjmując w swoje 

szeregi Jerzego Siudę ps. „Żegota” z Golesz i Jana Urbaszka ps. „Długi” z Brzustówki, który 

jednak po czterech dniach rezygnuje z pobytu w oddziale. Jednocześnie Rybak tworzy w 

okolicznych wsiach sieć osób zaangażowanych w pomoc oddziałowi i werbunek kolejnych 

partyzantów. W Swolszewicach są to Jan Wlazło, Stanisław Matyjas, Stanisław Galiasz, Józef 

Rokita i gajowy Antoni Czapnik, w Nagórzycach Władysław Roch, w Lubiaszowie Stanisław 

Chwałowski i Zygmunt Janas, w Leonowie Józef Kamiński, w Żarnowicy Celina Smejda oraz 

w Goleszach Mieczysław Grochala. 1 maja kilku partyzantów z oddziału dokonuje w 

Żarnowicy rozbrojenia funkcjonariusza piotrkowskiego UB, Franciszka Zająca, jednocześnie 

zabierając mu mundur, buty i rower. Na początku maja zostają zawerbowani do oddziału 

kolejni partyzanci: Stefan Gonciarz ps. „Chrabąszcz” i Stefan Mierzwa ps. „Dąbek” ze 

                                                           
podejrzani o przynależność do Organizacji "Wolność i Niezawisłość (WiN)" oraz nielegalne posiadania broni 
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Swolszewic oraz Adam Badek ps. „Mucha” ze Świątnik. Wieczorem 5 maja cały oddział udaje 

się na zabawę taneczną odbywającą się we dworze w Goleszach. Informacja o tym trafia 

poprzez informatora o pseudonimie „Zew” do funkcjonariusza piotrkowskiego UB Jana 

Latochy, zamieszkałego w Świątnikach pod Wolborzem, który natychmiast przekazuje ją 

swoim przełożonym. Piotrkowskie UB organizuje więc nocą w lesie obok Golesz zasadzkę na 

oddział, w wyniku której udaje im się go tylko rozproszyć, a lekko ranny zostaje „Niedźwiedź”. 

6 maja Rybak w Leonowie powtórnie zbiera cały oddział i stąd przechodzą do Swolszewic, 

gdzie z pobytu w oddziale rezygnuje Badek odchodząc do miejsca swojego zamieszkania. 

Piotrkowskie UB aresztuje „Muchę” oraz innego mieszkańca Świątnik, Stefana Rajskiego, 

który również zgłosił akces wstąpienia do oddziału „Słonia”, już w swoich domach 18 maja 

1946 roku. Wyrokiem Wojskowego Sądu Rejonowego w Łodzi z dnia 20 września 1946 roku 

Adam Badek ps. „Mucha” za dwudniowy pobyt w oddziale zostaje skazany na dwa lata 

więzienia. Z 7 na 8 maja „Słoń” przeprowadza akcję na spółdzielnię w Błogiem skąd, po 

odcięciu kabli telefonicznych, partyzanci wynoszą 10 i pół litra wódki, materiały włókiennicze 

oraz 18 tysięcy złotych gotówki, po czym znów powracają do Swolszewic. Tutaj z oddziału 

odchodzi kolejny jego członek, Stefan Gonciarz. Tego samego dnia tuż przed północą, już tylko 

w dziewięciu, dokonują zaboru mienia ze spółdzielni w Wiadernie, gdzie rekwirują 6 litrów 

wódki, 450 sztuk papierosów, 10 buteleczek zaprawki do alkoholu, większą ilość cukierków i 

różne drobne artykuły przemysłowe, na co wystawiają sklepowej Marii Bernackiej 

pokwitowanie: „Zarekwirowano na rzecz oddziału AK „Żbik””11.  

 Zbigniew Marcinkowicz, jako osoba bardzo dobrze znana w tomaszowskim i 

brzezińskim środowisku UB, od początku działalności w WiN prowadzi z czynnymi 

funkcjonariuszami tego urzędu swego rodzaju grę, często spotykając się, zwłaszcza z ubekiem 

Józefem Klatką, na mocno zakrapianych alkoholem imprezach, na których nie do końca 

zachowuje zasad konspiracji. W efekcie prowadzi to do aresztowania przez tomaszowską 
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od września 1945 r. do czerwca 1946 r., k. 19;  IPN Ld 137/360, Akta w sprawie karnej przeciwko: Badek Adam, 
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o "wejście w porozumienie" z oddziałem zbrojnym Bolesława Rybaka ps. Słoń (Konspiracyjne Wojsko Polskie) 
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Stefan, imię ojca: Jan, data urodzenia: 01-01-1925, podejrzani o przynależność do nielegalnego oddziału 

zbrojnego, k. 3 – 8, 24 – 25. 

 

 



placówkę UB w dniu 8 maja rano jego samego, Chłudę, Kluska, Rżanka, Czuryłę, 

Promińskiego, Dziubałtowskiego, Reszylewskiego, Kołodziejskiego, Michalika i 

Sterczewskiego. Wszyscy jeszcze tego samego dnia zostają przewiezieni i osadzeni w areszcie 

UB w Brzezinach. Gałczyński, Gostyński i Ryś w porę ostrzeżeni zbiegają również tego dnia 

do lasu i 9 maja dołączają do oddziału Bolesława Rybaka ps. „Słoń”. Na terenie Tomaszowa 

pozostaje tylko dobrze zakonspirowany dowódca WiN, Wacław Szewczyk ps. „Odrowąż”, z 

którym 9 maja kontaktują się jeszcze przybyli z ziem zachodnich, a poszukiwani przez UB, 

bracia Marian ps. „As” i Stanisław ps. „Upiór” Jaworscy. Oni także zostają skierowani przez 

Szewczyka do leśnego oddziału. Ponadto „As”, jako doświadczony partyzant dostaje od 

„Odrowąża” rozkaz opracowania planu odbicia uwięzionych w Brzezinach konspiratorów. 

Sporządzony wspólnie ze „Słoniem” plan zakłada podejście pod wartownię dwóch 

partyzantów, jednego w przebraniu milicjanta prowadzącego aresztowanego do osadzenia, 

obezwładnieniu przez nich wartownika, otwarcia bramy i wtedy ataku całego oddziału, 

opanowania budynku i wypuszczenia więźniów12.    

  W związku z tym 11 maja wieczorem oddział dokonuje zaboru artykułów spożywczych 

ze spółdzielni w Smardzewicach, które mają być prowiantem w czasie wyprawy do Brzezin. 

W nocy z 14 na 15 maja partyzanci w dwóch grupach przemieszczają się w okolice Brzezin. 

Jedna grupa zajmuje stanowiska z tyłu siedziby UB, natomiast przebrany za milicjanta Cyryl 

Przedbora ps. „Zagadka” i prowadzony przez niego, jako aresztant Marian Jaworski ps. „As”, 

podchodzą pod bramę od strony ulicy Reformackiej, gdzie jednak zostają w dużej odległości 

zatrzymani przez wartownika, który coś przeczuwając otwiera do nich ogień. Partyzanci 

również odpowiadają ogniem, ale z budynku na odgłos strzałów wybiega duża grupa 

uzbrojonych funkcjonariuszy, co zmusza ich do odwrotu i wycofania z miasta. Podczas powrotu 

w nadpilickie lasy, w trakcie przemarszu przez Budziszewice w dniu 15 maja około godziny 

22., oddział zostaje ostrzelany z miejscowego posterunku Milicji Obywatelskiej. Partyzanci 

również odpowiadają ogniem, w wyniku czego ranny zostaje funkcjonariusz UB z Brzezin, 

Izydor Pleszczyński, którego z pistoletu dobija „Sęp”. Następnie partyzanci rozbrajają 

milicjantów i wymierzają im kary chłosty oraz przeprowadzają rekwizycję pieniędzy i 

artykułów spożywczych w pobliskiej spółdzielni. Zabrane artykuły pakują na zatrzymaną 

ciężarówkę kierowaną przez Jana Goworka z Tomaszowa, którą cały oddział zostaje 

przewieziony za Pilicę do gajowego Stanisława Biernackiego w Książu. Tu po zrzuceniu 

towarów i odjeździe ciężarówki oddział, wynajętą od Biernackiego furmanką, przemieszcza się 

na meliny w okolicach Swolszewic13.   

                                                           
12 IPN Ld pf 12/3427, Akta śledztwa przeciwko: Promiński Józef, imię ojca: Władysław, data urodzenia: 01-01-

1905 i inni, podejrzani o przynależność do Organizacji "Wolność i Niezawisłość (WiN)" oraz nielegalne 

posiadania broni palnej, k. 46 – 58, 83 – 95, 126 - 134;  IPN Ld pf 10/86, Sprawozdania i raporty dekadowe PUBP 

w Brzezinach za 1946 r., k.24;  T. Wołczyk, "Monografia tomaszowskiej jednostki MO i SB 1945-1989", 

maszynopis, Tomaszów Maz., s. 79, 183 – 184, 233. 
13 IPN Ld pf 12/2250 t. 1, Akta śledztwa przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i inni, podejrzani o 

przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k. 10, 15, 44;  IPN Ld pf 12/2060, Akta śledztwa 

przeciwko: Siuda Jerzy, imię ojca: Franciszek, data urodzenia: 12-10-1926; Mierzwa Stefan, imię ojca: Józef, data 

urodzenia: 25-05-1923; Gonciarz Stefan, imię ojca: Ignacy, data urodzenia: 15-02-1928, podejrzani o 

przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k. 33;  IPN Ld 0121/70, Sprawozdania miesięczne 

statystyczne i opisowe z pracy Sekcji Kryminalnej Służby Śledczej KPMO w Brzezinach przesyłane do Wydziału 



 

Siedziba PUBP w Brzezinach 

(zdjęcie z www.slady.ipn.gov.pl) 

 Podczas prowadzonego przeciwko członkom tomaszowskiego WiN śledztwa, całą 

odpowiedzialność za podjęte działania biorą na siebie „Garibaldi” z „Sosną” oraz częściowo 

przerzucają ją na niepochwyconych partyzantów. Dlatego większość z zatrzymanych zostaje 

do końca sierpnia z powodu braku dowodów z aresztu zwolniona, a sprawy przeciwko nim 

umorzone. Na rozprawie odbywającej się 28 października 1946 roku przed Sądem Wojskowym 

w Łodzi zapadają tylko cztery wyroki, ale za to dla Zbigniewa Marcinkowicza i Kazimierza 

Chłudy, mimo nieudowodnienia im zabójstwa sowieckiego oficera, są to wyroki najwyższe: 

kary śmierci. Wacław Klusek zostaje skazany na 10 lat więzienia, a Jan Sterczewski, za udział 

tylko w akcji na spółdzielnię w Popielawach, na dwa lata. Mimo próśb o ułaskawienie, 

prezydent Bierut nie korzysta z prawa łaski i wyroki śmierci na dwóch konspiratorach, w 

pośpiechu przed ogłoszeniem amnestii, zostają wykonane strzałem w potylicę przez 

więziennego kata w Łodzi na ulicy Sterlinga, Józefa Cybałę, w dniu 4 stycznia 1947 roku o 

godzinie 23.25. Miejsce ich pochówku pozostaje nieznane. Wacław Klusek umiera w więzieniu 

                                                           
Służby Śledczej KWMO w Łodzi za 1946 r., rubr. 21;  IPN Ld pf 10/86, Sprawozdania i raporty dekadowe PUBP 

w Brzezinach za 1946 r., k. 25; IPN Ld pf 12/2587, Akta śledztwa przeciwko: Dziubałtowski Stefan, imię ojca: 

Antoni, data urodzenia: 23-10-1909, podejrzany o przynależność do PPS-WRN (Wolność Równość 

Niezawisłość), k. 7 – 25;   IPN Ld pf 12/2088, Akta śledztwa przeciwko: Janik Marian, imię ojca: Kazimierz, data 

urodzenia: 08-09-1922, funkcjonariusz MUBP w Tomaszowie Mazowieckim; Czuryło Bolesław, imię ojca: 

Michał, data urodzenia: 01-11-1922, podejrzani o kradzieże, nielegalne posiadanie broni palnej oraz nakłanianie 

członków Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP) do pozostania w konspiracji, k. 21 – 24. 



we Wronkach 20 czerwca 1949 roku i zostaje pochowany na miejscowym cmentarzu. Jako 

oficjalny powód śmierci podano zapalenie płuc i gruźlicę14. 

 

                                    Roman Gostyński ps. "Indianin" 

                                     (zdjęcie z Archiwum IPN Łódź) 

W połowie maja, do siedzącego w kawiarni na stadionie Klubu Sportowego „Lechia” w 

Tomaszowie, Wacława Szewczyka przysiada się kierownik miejskiej placówki UB Marian 

Śmiałek. Wie on od dziewczyny Szewczyka o jego podziemnej działalności, lecz nie zna 

funkcji, jaką pełni w organizacji. Próbuje go namówić do ujawnienia, lecz spotyka się ze 

stanowczą odmową. Po tej rozmowie, obawiając się aresztowania, 17 maja „Odrowąż” przenosi 

się do oddziału „Słonia”, oficjalnie zostając zastępcą dowódcy15.  

 Pod wspólnym dowództwem „Odrowąża” i „Słonia” oddział przeprowadza w dniu 19 

maja akcję na młyn w Studziankach, skąd rekwirują 100 kg mąki i świnię oraz w nocy z 19 na 

20 maja na spółdzielnie w Zawadzie i Goleszach, zabierając produkty żywnościowe i artykuły 

                                                           
14 IPN Ld 6/30, Akta w sprawie karnej przeciwko: Marcinkowicz Zbigniew, imię ojca: NN , data urodzenia: 10-

08-1925 i inni oskarżeni m.in. o przynależność do nielegalnej organizacji "Wolność i Niezawisłość" (WIN) w 

Tomaszowie Mazowieckim, nielegalne posiadanie broni oraz napady rabunkowe z bronią w ręku na terenie 

powiatu brzezińskiego w okresie kwiecień-maj 1946 r., k. 111 – 292. 
15 M. Śmiałek, „Wspomnienia”, maszynopis, Sieradz 2009, s. 2-3;  IPN Ld 6/29, Akta w sprawie karnej 

przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i inni, oskarżeni m.in. o działalność w nielegalnej organizacji 

Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP), k. 56. 



gospodarcze. Wszystko to przeznaczone zostaje na utrzymanie oddziału. W nocy z 22 na 23 

maja partyzanci nachodzą kwaterującą w Nagórzycach komunistyczną brygadę świadczeń 

rzeczowych z Łodzi. Po rewizji członków brygady, niszczą znalezioną legitymację partyjną 

PPR wystawioną Karolowi Świerszczowi, a jego samego karzą chłostą i nakazują członkom 

brygady natychmiast opuścić teren. Po północy ze spółdzielni w Nagórzycach rekwirują 

gotówkę i produkty żywnościowe, a z Nadleśnictwa również gotówkę i paczki z UNRRA. 

Wszystkie te towary zostają załadowane na podwodę i razem z partyzantami przewiezione na 

meliny w Swolszewicach. Na wszystkie zabrane rzeczy są wystawiane pokwitowania o treści: 

„Zarekwirowano na rzecz WiN i oddziału dywersyjnego WP – Dowódcy oddziału sierż. 

podchor. „Bartosz” i st. sierż. „Żak””16. 

 Po tym oddział przenosi się za Pilicę do ówczesnej gminy Unewel. 27 maja partyzanci 

rozbijają spółdzielnię w Brzustowie, skąd zabierają kilkaset papierosów, dwa litry wódki i kilka 

butelek piwa. Tutaj, następnego dnia, podczas kwaterowania oddziału w lesie koło Brzustowa, 

odwiedza Wacława matka Anna. Wieczorem 29 maja, po wzięciu dwóch podwód w 

Smardzewicach, oddział przeprowadza kolejną akcję na spółdzielnię w Unewlu, z której 

wynoszą pięćset sztuk papierosów, litr samogonu, skrzynkę piwa i różne przedmioty 

galanteryjne. Następnie udają się do pobliskich Olszewic, gdzie od sołtysa zabierają jeszcze 

świnię i z tym wszystkim powracają wozami do Swolszewic. 31 maja około północy oddział 

rozbija spółdzielnię w Żarnowicy, gdzie rekwiruje wszystkie towary i 3 tysiące złotych 

gotówki17. 

Do końca maja, dzięki stworzeniu przez „Odrowąża” rozległej siatki werbunkowej, 

oddział rozrasta się przyjmując w swoje szeregi kolejnych partyzantów: Józefa Wysmyka ps. 

„Jeleń”, Kazimierza Pakułę ps. „Jaszczyk” z Tomaszowa, Leona Maciejewskiego ps. „Brzoza” 

z Nagórzyc, Franciszka Bernackiego ps. „Tarzan”, Władysława Kwapisza ps. „Smok”, Stefana 

Sęka ps. „Pionier” i Obłuszkę ps. „Gimzowy” z Wiaderna, Jana Gruszczyńskiego ps. „Topola” 

z Lubiaszowa, Stefana Zająca ps. „Lew” z Żarnowicy, Kałużyńskiego ps. „Zielony” ze 

                                                           
16 IPN Ld pf 12/2250 t. 1, Akta śledztwa przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i inni, podejrzani o 

przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k. 15, 44, 98;  IPN Bu 0173/239, Charakterystyka 

Nr 328, nazwa organizacji: Słoń, Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP), dowódca: Bolesław Rybak ps. Żbik, k. 

77 – 79;  IPN Ld pf 10/434 t.1, Nielegalne organizacje i oddziały podziemia zbrojnego działające na terenie 

powiatu brzezińskiego w latach 1945-1953, k. 77;  IPN Ld 6/29, Akta w sprawie karnej przeciwko: Rybak 

Bolesław, imię ojca: Paweł, data urodzenia: 17-12-1923 i inni, oskarżeni m.in. o działalność w nielegalnej 

organizacji Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP) i napady rabunkowe z bronią w ręku na terenie powiatu 

piotrkowskiego i opoczyńskiego w okresie od września 1945 r. do czerwca 1946 r., k. 4. 
17 IPN Ki 013/938, Akta śledztwa w sprawie o przynależność do nielegalnej organizacji Konspiracyjne Wojsko 

Polskie prowadzonego przeciwko: Bolesław Rybak, imię ojca: Paweł, ur. 17-12-1923 rok i innym, k. 17 – 18, 25;  

IPN Ld pf 12/2744, Akta śledztwa przeciwko: Gągorowski Ignacy, imię ojca: Stanisław, data urodzenia: 05-07-

1921, podejrzany o przynależność do nielegalnego oddziału zbrojnego oraz napady rabunkowe, k. 54;  IPN Ld 

6/29, Akta w sprawie karnej przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł, data urodzenia: 17-12-1923 i inni, 

oskarżeni m.in. o działalność w nielegalnej organizacji Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP) i napady rabunkowe 

z bronią w ręku na terenie powiatu piotrkowskiego i opoczyńskiego w okresie od września 1945 r. do czerwca 

1946 r., k. 54 – 55; IPN Ld 6/128, Akta w sprawie karnej przeciwko: Siuda Jerzy, imię ojca: Franciszek, data 

urodzenia: 12-10-1926 i inni, oskarżeni o działalność w oddziale zbrojnym pod dowództwem Bolesława Rybaka 

ps. "Żbik" na terenie powiatu piotrkowskiego i opoczyńskiego w okresie kwiecień-sierpień 1946 r., k. 18 – 19, 54 

– 55.  



Smardzewic i Jana Głąba ps. „Kruk” z Zarzęcina. Wacław Szewczyk, po aresztowaniach, które 

zerwały łączność z wyższym dowództwem WiN, cały czas poszukuje kontaktu z innymi 

organizacjami podziemia niepodległościowego. Pod koniec maja udaje mu się taką łączność 

nawiązać z podporucznikiem „Nurem” z piotrkowskiej komendy Konspiracyjnego Wojska 

Polskiego, który kontaktuje „Odrowąża” z dowódcą KWP, Stanisławem Sojczyńskim ps. 

„Warszyc”. W planach „Warszyca” jest zorganizowanie w Tomaszowie osobnej komendy 

KWP i kilku kompani partyzanckich. W rozkazie datowanym na 1 czerwca 1946 roku, 

„Warszyc” nakazuje podporucznikowi „Nurowi” zorganizowanie dodatkowej kompani KWP, 

a ten postanawia na bazie oddziału „Odrowąża” i „Słonia” oraz oddziału innego 

tomaszowianina, działającego na terenie między Tomaszowem a Przedborzem już od początku 

maja, podporucznika Tadeusza Bartosiaka ps. „Wilk”, takową stworzyć. W związku z tymi 

planami z początkiem czerwca, na rozkaz „Odrowąża”, bracia Jaworscy, Jan Gałczyński, 

Roman Gostyński i Franciszek Ryś opuszczają oddział i powracają do Tomaszowa, podejmując 

wraz z Józefem Krzysztofikiem na jego terenie pracę konspiracyjną, jako miejski patrol 

dywersyjny, ale nadal utrzymując ścisły kontakt z leśnym oddziałem. Ważnym czynnikiem ich 

powrotu do miasta jest również to, że wszyscy posiadają w Tomaszowie już własne rodziny. 

Jednocześnie „Odrowąż” z „Nurem” ustalają datę oficjalnego, uroczystego wcielenia oddziału 

w struktury KWP na 6 czerwca. Aby zabezpieczyć fundusze na organizację i wyposażenie 

kompanii, dywersyjny patrol miejski w dniu 3 czerwca na dzisiejszej ulicy Białobrzeskiej, przy 

tartaku, zatrzymuje kasjera firmy budującej linię kolejową Tomaszów – Radom, Rudolfa 

Ludwiga, rekwirując mu 950 tysięcy złotych. Pieniądze te mają być przekazane Komendzie 

Głównej KWP, a w części przeznaczone na zakup wyposażenia oddziału. Również 3 czerwca 

Szewczyk ściąga do oddziału z Tomaszowa, Józefa Krzysztofika ps. „Majorek”, który ma 

odpowiadać za propagandę i niespełna siedemnastoletniego Jana Czarneckiego ps. „Orlik”, 

który ma być łącznikiem. 5 czerwca, oddział leśny, rekrutujący się przeważnie z młodych 

mieszkańców ówczesnych gmin Unewel, Golesze i Wolbórz oraz grupa miejska, w sumie 28 

partyzantów, przemieszcza się na południe i rozkłada na kwaterze w lasach lubieńskich. Tego 

samego dnia o godzinie 23. partyzanci podzieleni na dwie grupy przeprowadzają akcję na 

gospodarstwo rolne i spółdzielnię w pobliskim Milejowie. Po przecięciu przewodów 

telefonicznych z gospodarstwa zabierają podwodę z dwoma końmi, na którą ładują 

zastrzelonego byka, świnię, 200 kilogramów owsa i 100 kilogramów pszenicy. Natomiast ze 

spółdzielni zabierają 4 kilogramy ciastek, cukierki, kilka paczek papierosów, litr wódki, pastę 

do butów i drobne przedmioty galanteryjne. Wszystko to ma zostać przeznaczone na uroczysty 

poczęstunek w następnym dniu. 6 czerwca rano do oddziału przybywa wraz z zaproszonymi 

gośćmi podporucznik „Nur”. Zarządza odprawę i odczytuje rozkazy „Warszyca” o wcieleniu 

oddziału w struktury Konspiracyjnego Wojska Polskiego oraz o objęciu dowództwa nad nim 

przez Wacława Szewczyka, który zmienia pseudonim na „Orkan”. Na zastępcę dowódcy 

zostaje wyznaczony Bolesław Rybak ps. „Słoń”. Obydwaj też zostają rozkazem „Warszyca” 

podniesieni do stopnia podporucznika. Jednocześnie „Nur” przywozi ze sobą okrągłą pieczęć z 

napisem SOS (Służba Ochrony Społeczeństwa), którą przekazuje „Orkanowi” i którą przy 

rekwizycjach oddział ma się posługiwać. Po odprawie i uroczystym obiedzie, oddział pozostaje 

w lasach lubieńskich, natomiast Gostyński, Gałczyński i Ryś wyjeżdżają z zarekwirowanymi 

pieniędzmi do komendy głównej KWP do Częstochowy. Wszystkie te działania są już jednak 



monitorowane przez agentów UB, które w Częstochowie aresztuje Gostyńskiego i Rysia i 

przewozi ich do aresztu w Tomaszowie18. 

Odprawa oddziału KWP "Orkan" w lasach lubieńskich – 6 czerwiec 1946 r. 

(zdjęcie z Archiwum IPN Łódź) 

Przeprowadzone w oddziale zmiany nie satysfakcjonują jednak dotychczasowego 

dowódcę partyzanckiej grupy Bolesława Rybaka ps. „Słoń”. Pod pozorem urlopu, 9 czerwca, 

udaje się on wraz z Cyrylem Przedborą ps. „Zagadka” do Tomaszowa, gdzie nawiązuje kontakt 

z funkcjonariuszami UB, licząc na ujawnienie się i objęcie amnestią. Gdy dowiaduje się, że 

tomaszowskie UB nie może im tego zagwarantować i po ostrzeżeniu przez znajomego 

funkcjonariusza Mariana Janika, że będą aresztowani, postanawiają razem już do oddziału nie 

wracać, lecz wyjechać na ziemie zachodnie. Za dezercję z oddziału dowództwo KWP wydaje 

                                                           
18 IPN Ld pf 12/2250 t. 1, Akta śledztwa przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i inni, podejrzani o 

przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k. 11, 17, 29, 85, 44 – 45, 188 – 190;  IPN Ld 15/3, 

Materiały dotyczące Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP) z lat 1945-1948, k. 471;  IPN Ld 15/1 t. 2, 

Rozkazy, wytyczne i wnioski awansowe Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k. 78;  K. Jasiak, „Z dziejów 

Konspiracyjnego Wojska Polskiego”, Radomsko 2010, s. 31;  J. M. Czarnecki – Pirat, „Konspiracyjne Wojsko 

Polskie baon Żródło – Tomaszów Maz.”, Tomaszów Maz. 2002, s. 7 – 11;  IPN Ld 6/29, Akta w sprawie karnej 

przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł ii inni, oskarżeni m.in. o działalność w nielegalnej organizacji 

Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP), k. 22 – 23, 46 – 47, 55, 66, 73-74, 77;  IPN Ld 6/35, Akta w sprawie 

karnej przeciwko: Ryś Franciszek, imię ojca: Mateusz, k. 16-19;  IPN Ld 014/114, Sprawa ewidencyjno-

obserwacyjna/sprawa operacyjnej obserwacji kryptonim "Kadra I" oraz kwestionariusz ewidencyjny kryptonim 

"Skromny": Gałczyński Jan, imię ojca: Henryk, k. 91.  



na nich wyroki śmierci. W dniu 18 czerwca w miejscowości Sławno na Pomorzu zostają oni 

zatrzymani z bronią przez lokalne siły UB i 12 lipca przekazani do PUBP w Opocznie. 

Wojskowy Sąd Rejonowy w Łodzi skazuje ich w dniu 4 grudnia 1946 roku na karę śmierci, 

zamienioną na mocy amnestii w dniu 8 marca 1947 na 15 lat. Warunkowo zostają zwolnieni z 

więzienia na wiosnę 1955 roku 19. 

 

Bolesław Rybak w więzieniu we Wronkach - 1948 r.  

(zdjęcie z Archiwum IPN Kielce) 

Około 10 czerwca do kwaterującego w lasach lubieńskich oddziału „Orkana” dołącza 

oddział Tadeusza Bartosiaka ps. „Wilk”. Razem przeprowadzają akcję na spółdzielnię w 

Mierzynie, skąd zabierają wędliny, wódkę i papierosy na sumę 22 tysięcy złotych. Po 

jednodniowym spotkaniu, „Wilk” powraca w swój rejon działania, natomiast „Orkan” 

przemieszcza się z oddziałem w okolice Golesz, gdzie 13 czerwca wstępuje do niego 

mieszkaniec tej miejscowości Henryk Lipiński ps. „Marynarz”. Na rozkaz komendy KWP w 

                                                           
19 IPN Bu 0173/239, Charakterystyka Nr 328, nazwa organizacji: Słoń, Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP), 

dowódca: Bolesław Rybak ps. Żbik, k. 15, 34 – 35, 38 – 39;  IPN Ld pf 12 2250 t. 1, Akta śledztwa przeciwko: 

Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i inni, podejrzani o przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego 

(KWP), k. 143 – 144;  IPN Ld pf 12/2088, Akta śledztwa przeciwko: Janik Marian, imię ojca: Kazimierz, data 

urodzenia: 08-09-1922, funkcjonariusz MUBP w Tomaszowie Mazowieckim; Czuryło Bolesław, imię ojca: 

Michał, data urodzenia: 01-11-1922, podejrzani o kradzieże, nielegalne posiadanie broni palnej oraz nakłanianie 

członków Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP) do pozostania w konspiracji, k. 13, 28;  IPN Ld 6/29, Akta 

w sprawie karnej przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i inni, oskarżeni m.in. o działalność w nielegalnej 

organizacji Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP), k. 421 – 423.  



połowie czerwca oddział przechodzi za Pilicę do powiatu opoczyńskiego, gdzie ma 

uczestniczyć w agitacji i akcji propagandowej przed mającym odbyć się w dniu 30 czerwca 

referendum ludowym. Podczas pobytu oddziału w lasach w okolicach Studzianny, „Orkan” 17 

czerwca przyjmuje w jego szeregi ukrywających się przed UB, ojca z synem, Jana ps. 

„Jałowiec” i Stanisława ps. „Synek” Jędrzejczyków pochodzących z gminy Drzewica. 

Obawiając się właśnie wzmożonej aktywności partyzanckiej przed referendum, komunistyczne 

władze do rozprawy z podziemiem niepodległościowym ściągają na ten teren znaczne siły 

wojskowe złożone z żołnierzy Korpusu Bezpieczeństwa Wewnętrznego. Specjalne ich 

garnizony zostają stworzone w Piotrkowie i Opocznie. Po akcji ekspropriacyjnej oddziału 

„Orkana” w dniu 19 czerwca na spółdzielnię w Studziannie, skąd partyzanci zabierają za 9 

tysięcy towaru i 8 tysięcy złotych gotówki, niszczą portret Osóbki – Morawskiego i gdzie 

również rozbrajają podporucznika LWP, dochodzi do starcia z siłami opoczyńskiego UB i 

KBW, w wyniku którego Stanisław Jura „Hal” i Tadeusz Niebieszczański „Szary” zostają lekko 

ranni. Oddział uchodzi więc za Pilicę, gdzie zatrzymuje się na melinie w Lubiaszowie. Stąd, po 

20 czerwca, partyzanci przeprowadzają akcję na spółdzielnie w Goleszach, gdzie zabierają 

gotówkę i artykuły spożywcze, w sumie 25 tysięcy złotych i na spółdzielnię w Kole, skąd 

wynoszą cukier, papierosy i konserwy mielone. Po tym przenoszą się na kwatery w Mokrych. 

Tutaj, 24 czerwca, poprzez łącznika z Grzmiącej, Andrzeja Składowskiego, docierają do 

oddziału dwaj partyzanci z Warszawy, były powstaniec warszawski Erazm Marciniak ps. 

„Sokół” i Ryszard Bojanowski ps. „Leszek”. 30 czerwca wyznaczeni partyzanci dokonują 

zaboru kasy z nadleśnictwa w Łęcznie, natomiast inna grupa zabiera, na potrzeby 

wyżywieniowe oddziału, świnię gospodarzowi Franciszkowi Fijałkowskiemu we wsi 

Apolonka. Na początku lipca do oddziału dołącza także Roman Gostyński ps. „Indianin”, 

któremu 30 czerwca udało się uciec z aresztu w Tomaszowie. Przez cały ten okres pobytu 

oddziału na terenie gminy Golesze dość często wizytuje go ppor. „Nur”, wygłaszając do 

partyzantów polityczne referaty. Również „Orkan” kilkakrotnie wyjeżdża do Przygłowa na 

odprawy z piotrkowską komendą KWP20.  

W dniu 5 lipca od łącznika „Orkan” uzyskuje informacje, że w Lubiaszowie pojawił się 

jakiś oddział żołnierzy. Przypuszczając, że może to być poszukujący ich oddział „Wilka”, 

wysyła na jego spotkanie pięciu partyzantów. Okazuje się, że partyzancki patrol pod 

Lubiaszowem wchodzi wprost w obławę urządzoną przez przybyłych z Piotrkowa referentów 

UB oraz żołnierzy KBW. Andrzej Przewoźniak ps. „Cygan” Stanisław Jura ps. „Hal”, Józef 

                                                           
20 IPN Ld pf 12/2250 t. 1, Akta śledztwa przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i inni, podejrzani o 

przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k., 72 – 73, 85, 150 – 151, 199 - 201, 203 – 214;  

IPN Ld 6/29, Akta w sprawie karnej przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i i inni, oskarżeni m.in. o 

działalność w nielegalnej organizacji Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP), k. 61, 67 - 68, 70 - 78;  IPN Ld 

6/147, Akta w sprawie karnej przeciwko: Jędrzejczyk Stanisław, imię ojca: Jan, data urodzenia: 27-06-1926, 

oskarżony o działalność w nielegalnej organizacji Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP) na terenie powiatu 

piotrkowskiego w okresie czerwiec-wrzesień 1946 r., k. 47 – 48,;  IPN Ld pf 12/2871, Akta śledztwa przeciwko: 

Jędrzejczyk Stanisław, imię ojca: Jan, podejrzany o przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), 

k. 15 – 16; IPN Ld 6/128, Akta w sprawie karnej przeciwko: Siuda Jerzy, imię ojca: Franciszek, data urodzenia: 

12-10-1926 i inni, oskarżeni o działalność w oddziale zbrojnym pod dowództwem Bolesława Rybaka ps. "Żbik" 

na terenie powiatu piotrkowskiego i opoczyńskiego w okresie kwiecień-sierpień 1946 r., k. 48 – 49, 60 – 61,  IPN 

Ld pf 10/86, Sprawozdania i raporty dekadowe PUBP w Brzezinach za 1946 r., k. 35. 



Krzysztofik ps. „Majorek”, Henryk Lipiński ps. „Marynarz” i Erazm Marciniak ps. „Sokół” 

zostają zatrzymani. Resztę oddziału, na odgłos strzałów, „Orkan” wyprowadza na północ w 

lasy lubocheńskie.  

Podczas wstępnego przesłuchania zatrzymanych na posterunku milicji w Goleszach 

ubecy śmiertelnie zakatowują Andrzeja Przewoźniaka ps. „Cygan” i grzebią go za stodołą 

jednego z gospodarstw, natomiast pozostałych partyzantów przewożą do więzienia w 

Piotrkowie. Na podstawie zeznań pochwyconych piotrkowskie UB aresztuje jeszcze w dniu 16 

lipca Jana Urbaszka ps. „Długi”. W tym samym procesie przed Wojskowym Sądem 

Rejonowym w Łodzi w dniu 4 grudnia 1946 roku, w którym sądzony był Rybak z Przedborą, 

zostają oni skazani na następujące kary: Stanisław Jura ps. „Hal” na karę śmierci zamienioną 

na mocy amnestii na 15 lat więzienia, Józef Krzysztofik ps. „Majorek” na 12 lat więzienia 

zmienione na 8 lat, Erazm Marciniak ps. „Sokół” i Henryk Lipiński ps. „Marynarz” na 10 lat 

więzienia zmienione na 5 lat, a przeciwko Janowi Urbaszkowi z powodu zbyt krótkiego pobytu 

w oddziale sprawa zostaje umarzona. Józefowi Krzysztofikowi więzienie rujnuje zdrowie i po 

obligatoryjnym wyjściu z niego w 1954 roku, umiera 23 grudnia 1955 roku w Tomaszowie, 

natomiast odznaczony Krzyżem Walecznych za udział w Powstaniu Warszawskim, Erazm 

Marciniak, umiera z nieznanych przyczyn w więzieniu w Łodzi 27 marca 1948 roku21. 

Oprócz zwiększonych sił wojskowych mających doprowadzić do całkowitego rozbicia 

niepodległościowego podziemia, Urzędy Bezpieczeństwa Publicznego rozpoczynają też w tym 

czasie szereg spraw operacyjnych mających na celu werbunek agentów, którzy mają być 

wprowadzani w szeregi partyzanckich oddziałów. Już w maju piotrkowskie UB wdraża sprawę 

o kryptonimie „Kierat”, mającą na celu rozpracowanie oddziału „Słonia” – „Orkana”. Prowadzi 

ją referent PUBP w Piotrkowie, Jan Latocha, zamieszkały w Świątnikach pod Wolborzem. 

Werbuje on początkowo, jako źródło informacji agenta o pseudonimie „Zew”, a następnie 

agentkę o kryptonimie „Jaskółka”. Szczególnie groźna jest „Jaskółka”, która pochodzi z gminy 

Golesze i zna osobiście wielu partyzantów przebywających w oddziale i stosunki w nim 

panujące. Ona też jeszcze w maju wprowadza do oddziału swojego człowieka, pochodzącego 

z Żarnowicy i znanego już wcześniej UB, Stefana Zająca, który w oddziale przyjmuje 

pseudonim „Lew”, a w UB figuruje pod kryptonimem „Królik”22. 

                                                           
21  IPN Bu 0173/239, Charakterystyka Nr 328, nazwa organizacji: Słoń, Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP), 

dowódca: Bolesław Rybak ps. Żbik, k. 21 – 24, 27 – 30;  IPN Ld pf 12/2250 t. 1, Akta śledztwa przeciwko: Rybak 

Bolesław, imię ojca: Paweł i inni, podejrzani o przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k. 

143 – 149, 198, 214, 222;  IPN Ld 6/29, Akta w sprawie karnej przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i 

inni, oskarżeni m.in. o działalność w nielegalnej organizacji Konspiracyjne Wojsko Polskie (KWP), k. 74, 78;  

IPN Ld PF12/4038, Akta śledztwa przeciwko: Urbaszek Jan, imię ojca: Ignacy, data urodzenia: 27-12-1925, 

podejrzany o przynależność do nielegalnego oddziału zbrojnego, k. 8 – 17. 

 
22  IPN Ld pf 12/2250 t. 1, Akta śledztwa przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i inni, podejrzani o 

przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k. 183 -  190, 199 – 210;  IPN Bu 827/1467, Akta 

w sprawie karnej przeciwko: Stefan Zając, imię ojca: Józef, ur. 29-07-1920 r., oskarżony o nielegalne 

przechowywanie broni w m. Żarnowica, pow. Piotrków w 1945 r. k. 8 – 29;  IPN Ld pf 12/227, Akt oskarżenia 

oraz odpis wyroku Wojskowego Sądu Okręgowego w Łodzi dot.: Zając Stefan, imię ojca: Józef, data urodzenia: 

29-07-1920, skazany w dniu 11-05-1945 r. na karę 8 lat więzienia za nielegalne posiadanie broni palnej, k. 6 – 9. 



Oddział „Orkana” po wymknięciu się z obławy, podczas przemarszu w lasy 

lubocheńskie, rozbija 7 lipca spółdzielnię w Drzazgowej Woli, gdzie partyzanci zabierają 20 

kilogramów słoniny, 2 kilogramy kiełbasy, 1000 sztuk papierosów, różne przedmioty 

galanteryjne i 1330 złotych gotówki oraz 9 lipca spółdzielnię w Wyknie, wynosząc z niej 

artykuły spożywcze i 10 litrów wódki. Z miejscowej mleczarni rekwirują również 10 

kilogramów masła. W nocy z 13 na 14 lipca przeprowadzają jeszcze akcję na spółdzielnię w 

Skrzynkach zabierając wszystkie artykuły spożywcze i po tym zakwaterowują w gajówce 

Chrzemce koło Luboszew. Zarekwirowany w Wyknie alkohol nie trafia w całości do 

prowiantowego oddziału, ponieważ około litra zostaje schowane w tajemnicy przed dowódcą 

przez grupkę partyzantów. W nocy, z 14 na 15 lipca, podczas kwaterowania w stodole w 

Chrzemcach, urządzają sobie oni popijawę, co zostaje wykryte przez Gostyńskiego, który 

informuje o tym „Orkana”. Ten chcąc zdyscyplinować podwładnych pojawia się w stodole, 

gdzie dochodzi do awantury z pijanymi partyzantami, którą wykorzystuje „Lew” otwierając 

ogień ze swojego stena i zabijając na miejscu podporucznika Wacława Szewczyka oraz ciężko 

raniąc w okolice serca kaprala Jana Sońtę ps. „Dzik”. Sam z bronią ucieka w las i mimo pościgu 

pozostałych partyzantów i zranienia, udaje mu się zbiec. Partyzantów pod swoją komendę 

bierze plutonowy Roman Gostyński „Indianin”. Po prowizorycznie, w pośpiechu 

zorganizowanym pochówku dowódcy w odległości około 12 metrów od gajówki, oddział 

przemieszcza się do innej pobliskiej gajówki Luboszewy, gdzie niestety z odniesionych ran, 

umiera również „Dzik”. Już rano, 15 lipca, Gostyński wysyła prawdopodobnie syna gajowego 

z informacją o śmierci i miejscu pochówku „Orkana” do jego rodziców w Tomaszowie. Jeszcze 

tego samego dnia Jakub i Anna Szewczykowie wydobywają ciało syna z prowizorycznego 

grobu i przewożą do rodzinnych Popielaw. Następnego dnia, 16 lipca, po osobistej interwencji 

wójta gminy Łaznów u księdza, który bez aktu śmierci odmawia pochowania ciała, zostaje w 

kościele w Łaznowie odprawiona ceremonia pogrzebowa, po której, na własną 

odpowiedzialność, rodzice składają szczątki Wacława na parafialnym cmentarzu. Jednak nawet 

po śmierci komunistyczne władze nie dają spokoju „Orkanowi”. Tomaszowscy ubecy 

niedowierzając informacjom swoich agentów postanawiają osobiście stwierdzić, czy Wacław 

Szewczyk faktycznie nie żyje. 13 sierpnia wysyłają do Łaznowa funkcjonariuszy Mariana 

Śmiałka i Józefa Klatkę z oddziałem wojska, którzy w obecności ojca Jakuba Szewczyka 

dokonują ekshumacji i fotografują ciało. 26 sierpnia na wniosek prokuratora Sądu Wojskowego 

w Łodzi dochodzi do kolejnej ekshumacji „Orkana”, w której oprócz funkcjonariuszy 

tomaszowskiego UB uczestniczy sędzia grodzki z Tomaszowa i lekarz miejski Tomasz 

Chmielewski, który jako biegły sporządza urzędową opinię śmierci Wacława Szewczyka. Po 

tym sędzia zarządza zakopanie ciała w tym samym miejscu, a wszelkie sprawy prowadzone do 

tej pory przez UB przeciwko „Orkanowi” zostają umorzone23. 

                                                           
23 IPN Ld 6/30, Akta w sprawie karnej przeciwko: Marcinkowicz Zbigniew, imię ojca: NN , data urodzenia: 10-

08-1925 i inni oskarżeni m.in. o przynależność do nielegalnej organizacji "Wolność i Niezawisłość" (WIN) w 

Tomaszowie Mazowieckim, nielegalne posiadanie broni oraz napady rabunkowe z bronią w ręku na terenie 

powiatu brzezińskiego w okresie kwiecień-maj 1946 r., k. 88 – 100;   IPN Ld pf 10/195, Raporty dekadowe PUBP 

w Piotrkowie Trybunalskim za okres od 24-05-1946 r. do 28-12-1946 r., k.8;  IPN Ld pf 10/86, Sprawozdania i 

raporty dekadowe PUBP w Brzezinach za 1946 r., k. 38;  IPN Ld pf 12/2060, Akta śledztwa przeciwko: Siuda 

Jerzy, imię ojca: Franciszek, Mierzwa Stefan, imię ojca: Józef, Gonciarz Stefan, imię ojca: Ignacy, podejrzani o 

przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k. 35-36;  IPN Ld pf 12/2250 t. 1, Akta śledztwa 



 

Wacław Szewczyk ps. "Orkan" - zdjęcie pośmiertne  

(zdjęcie z Archiwum IPN Łódź) 

Po zabiciu „Orkana” Gostyński nie bardzo wie jak ma wyglądać dalsza działalność 

oddziału. Postanawia więc skontaktować się z konspiratorami z grupy miejskiej i w tym celu 

16 lipca udaje się do Tomaszowa. Jego nieobecność w oddziale wykorzystują partyzanci 

zamieszani w awanturę z „Orkanem”, którzy bojąc się poniesienia konsekwencji za śmierć 

dowódcy, podejmują decyzję o opuszczeniu oddziału. Po oddaniu broni pozostającym w 

oddziale partyzantom, Stefan Mierzwa ps. „Dąbek”, Jerzy Siuda ps. „Żegota”, Władysław 

Kwapisz ps. „Smok”, Obłuska ps. „Gimzowy” i Jan Głąb ps. „Kruk” udają się do miejsc 

                                                           
przeciwko: Rybak Bolesław, imię ojca: Paweł i inni, podejrzani o przynależność do Konspiracyjnego Wojska 

Polskiego (KWP), k. 202.  



swojego zamieszkania. W sierpniu i wrześniu piotrkowskie UB aresztuje Siudę, Mierzwę i 

Gonciarza. W dniu 3 czerwca 1947 roku Wojskowy Sąd Rejonowy w Łodzi skazuje Jerzego 

Siudę na karę 5 lat i czterech miesięcy więzienia, Stefana Mierzwę na 3 lata, a Stefan Gonciarza 

z powodu krótkiego pobytu w oddziale uniewinnia. Prokurator wojskowy uważa, że kary są za 

niskie i wnosi przeciwko wyrokom Siudy i Mierzwy rewizję. Na kolejnej rozprawie w dniu 14 

listopada 1947 roku ten sam sąd wymierza Siudzie łączną karę 6 lat, a Mierzwie 4 lat 

więzienia24. 

 

                                                           
24 IPN Ld 6/128, Akta w sprawie karnej przeciwko: Siuda Jerzy, imię ojca: Franciszek, data urodzenia: 12-10-

1926 i inni, oskarżeni o działalność w oddziale zbrojnym pod dowództwem Bolesława Rybaka ps. "Żbik" na 

terenie powiatu piotrkowskiego i opoczyńskiego w okresie kwiecień-sierpień 1946 r., k. 133 – 188;  IPN Ld pf 

12/2060, Akta śledztwa przeciwko: Siuda Jerzy, imię ojca: Franciszek, Mierzwa Stefan, imię ojca: Józef, Gonciarz 

Stefan, imię ojca: Ignacy, podejrzani o przynależność do Konspiracyjnego Wojska Polskiego (KWP), k. 58 – 60. 


